
Jak mi EU změnila život 

 

Narodila jsem se na Ukrajině, kde jsem bydlela 18 let. I když už více než 2 

roky žiju v České Republice, stále je Ukrajina mým domovem, na který myslím. Co je pro 

mě Evropská unie, jak se změnil můj život, když jsem se přestěhovala do Česka, do státu který 

(na rozdíl od Ukrajiny) patří do EU? 

Evropa vždy byla vzorem slušnosti, vyváženosti pro Ukrajinu, pro lidi, kteří zde žijí a pro 

mě osobně. Celý život jsem chtěla jednou říct, že nejsem občan třetího státu, že jsem občan 

Evropské unie, občan svobodné Evropy, i když na východě, ale stále v Evropě. 

Donald Tusk (polský politik, předseda Evropské rady) ve svém vystoupení řekl, že cesta 

do Evropské unie není lehká, ale je otevřená pro všechny ambiciózní lidi, kteří chtějí změnit svůj 

život k lepšímu. 

Svoboda, rovnost, spravedlnost, ochrana vlastních zájmů a zájmů jakékoli osoby – to jsou 

slova, která si spojuji s Evropskou unií, ale která, bohužel, ještě nejsou známá pro Ukrajinu. A 

tak to mění můj život. 

Po celou dobu, co žiju v České Republice, se snažím vyhledat ten rozdíl a přemýšlet nad 

tím, co by stát a občané měli udělat, aby se připojili k rozvíjející se Evropě. A rozumím tomu, 

že Ukrajina má před sebou ještě hodně věcí, kterým by se měla naučit. Ale jsme na správné 

cestě. Protest v listopadu roku 2013  v reakci na přerušení podepsání dohody o přidružení mezi 

Ukrajinou a EU je toho důkazem. Jsem hrdá, že občané nemlčeli a měli odvahu oponovat vládě.  

Nemlčela ani celá Evropa. Na pomoc do našeho státu přijeli poslanci EU. Spravedlivé posouzení 

situace, humanitární pomoc, volání po mírovém řešení problému a ukončení války – to 

jsou zásady a principy práce EU. A tohle také mění můj život, protože cítím podporu a důvěru, 

což je pro mě důležité, když mám rodiče, příbuzné a známé ve městě, kde se válčí. 

Svoboda pohybu – jeden z nejdůležitějších faktorů, který získává stát po vstupu do 

Evropské Unie. Situace s omezením pohybu se mě dotkla osobně, a proto měla velký vliv na můj 

život. V té době, kdy jsem rozhodla odjet do České Republiky studovat na vysokou školu, pro 

mě bylo velkým problémem  dostat vízum. I když jsem měla všechny potřebné papíry 

v pořádku, zamítli mi vízum třikrát, a to z různých důvodů. Ale nezastavilo mě to před cílem, 

spíše to naopak dokázalo, že cesta k něčemu lepšímu je vždy těžká. 

Evropská unie nám dává materiální i duchovní orientaci. Každý může najít v EU něco pro 

sebe, at‘ už je to volný pohyb zboží mezi zeměmi EU, příjem navíc, nový domov, nové 

zaměstnání, nové místo pro studium nebo něco jiného. Hlavní věc je, že vstup do 

EU umožňuje rozšířit obzory, schopnosti a nadání. 
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